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A magyar Országgyűlés 2012-ben nyilvánította április 12-ét a Felvidékről kitelepítettek 

emléknapjává. Ebből az alkalomból rendezett konferenciát a Békés megyei Fidelitas 

Mezőberényben.  

Az eseményen megtelt a városháza nagyterme, ahol elsőként Erdős Norbert 

kormánymegbízott úr képviseletében Onody Gyula, a megyei Kormányhivatal igazgatója 

mondott köszöntőt. Kiemelte, hogy a revansista politikát folytató Eduard Beneš 

csehszlovák köztársasági elnök hírhedt, a felvidéki magyarok és a Szudéta-vidéki németek 

kollektív bűnösségét alaptalanul kimondó dekrétumainak kirekesztésre épülő 

nacionalizmusa révén tett egyenlőségjelet a nemzet és az állam közé. Majd a totalitárius 

kommunista rendszerek is intézményesítették a kirekesztést.  

 



 

A megemlékezésen részt vettek határon túli magyar ifjúsági szervezetek is, közülük a VIA 

NOVA- Új út szervezet nevében Samu István országos elnökhelyettes beszélt a ma 

Szlovákiában és kifejezetten Gútán élő magyarok helyzetéről, valamint arról, hogyan 

érintette Gúta várost a II. világháború utáni kitelepítés. A romániai Magyar Ifjúsági 

Demokrata Szövetséget Cseke Sándor képviselte, aki elmondta, hogy ugyan Romániát nem 

érintették a kitelepítések, de az 1920-ban történő határmeghúzás családokat szakított szét, 

amelynek ma is érezhető a hatása. Az ottani, szórványban élő magyarság helyzete szintén 

nehéz, de nem kilátástalan. Az Aradi Magyar Ifjúsági Szervezet részéről Derzsi Csaba    szólt 

a hallgatósághoz. A blokk zárásaként Ágh Péter a Fidelitas országos elnöke feltette a 

kérdést:  

van-e még egy olyan nép a világon, amelyik annyit szenvedett a 20. században, mint a 

magyar? 

 "Nagyon fontos, hogy Beneš árnyéka a 21. században ne vetüljön rá a szlovák és a magyar 

nemzet kapcsolatára, és ugyanezt szeretnénk elérni a Kárpát-medence minden országában. 

Az emberi jogok és számos nemzetközi egyezmény alapján is fontos, hogy a magyar 

embereknek meg legyen az érvényesülési lehetőségük a 21. században, és vessünk véget 

annak a tragikus korszaknak, amit a 20. század öröksége hagy ránk". Az ifjúsági 

szervezetekkel Ladó Balázs beszélgetett. . . .     

    
Bagó Zoltán Európai Parlamenti képviselő a magyar történelem leggyalázatosabb 

időszakának nevezte a Felvidék elveszítésének folyamatát, elmondta: a mai napig nem 

tudta feldolgozni a magyarság azt az etnikai sokkot, amely közvetve az elüldözötteket 

befogadó anyaországi magyarokat is érintette.  



Az Európai Parlamentben a Beneš-dekrétumok ellen szót emelő néppárti politikus 

rámutatott arra, hogy a felelősök bocsánatkérésén kívül európai uniós jogi megoldás 

szükséges, ugyanis 2007. szeptember 20-án elfogadott határozatával a szlovák parlament 

megerősítette az uniós jogrend alapjaival feloldhatatlan ellentétben álló jogszabályokat. 

Holott 2004 óta tagja Szlovákia az Európai Uniónak. 

 

 

Siklósi István, Mezőberény város polgármestere személyes történeteket mesélt a 

lakosságcsere idejéből, kitelepített emberekkel megtörtént eseményeket elevenített fel, 

valamint a többi előadóhoz hasonlóan elítélte a lakosságcserét.  

Őt Barna Lajosné Takács Erzsébet követte, aki maga is átélte a kitelepítést. Gyermekként, 

7 éves korában költöztették el a családját a felvidéki Gútáról Mezőberénybe.  

A korszak eseményeit részletesen vázolta fel, melyet a nézők döbbent csendben hallgattak: 

itt került igazán láthatóvá, hogy emberi sorsok hogyan dőltek el akkoriban…  

A konferencia zárása után a résztvevők megkoszorúzták a katolikus templom falán lévő 

emléktáblát. 

 


